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26. møde.  

Torsdag den 14. november kl. 13. 

Formanden: I skrivelse af d. d. meddeler 
ministeren for kulturelle anliggender, at 
han ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov O1n naturfredning. 

Skriftlig fremsættelse af lovforslag. 

Ministeren for kulturelle anliggender 
(K. Helveg Petersen): Herved har jeg den 
ære for det høje folketing at fremsætte 
forslag til lov om naturfredning. 

I slutningen af sidste folketingssamling 
fremsatte jeg her i tinget forslag til en ny 
naturfredningslov. Forslaget, der svarede 
til det udkast til forslag, som var optaget 
som bilag til naturfredningskömmissionens 
betænkning, blev fremsat af regeringen til 
en helt fri debat. 

Det blev efter 1. behandling henvist til 
et folketingsudvalg. Af udvalgets beretning 
fremgår, at man ikke har haft mulighed for 
at afslutte arbejdet. 

Lovforslaget fremsættes således alene med 
de mindre modifikationer, som regeringen 
har ønsket indføjet. 

I forhold til det tidligere forslag er der 
foretaget en række mindre ændringer af 
administrativ karakter, herunder i de pro- 
cessuelle regler. Blandt de vigtigere kan jeg 
nævne, at antallet af medlemmer i overfred- 
ningsnævnet i henhold til § 4 gøres afhængigt 
af antallet af partier i finansudvalget, og at 
det overlades til disse partier at vælge med- 
lemmerne. 

Det præciseres i selve lovteksten i § 6, 
at de folkevalgte medlemmer af frednings- 
planudvalgene skal være i flertal. Endvidere 
er det anført i bemærkningerne til samme 
paragraf, at ministeriet vil drage omsorg 
for, at der i hvert fredningsplanudvalg be- 
skikkes et landbrugskyndigt medlem efter 
indstilling af amtsrådet blandt praktisk 
udøvende landmænd. 

I § 37 er det indføjet, at ministerens god- 
kendelse af fredningsplaner skal ske efter 

samråd med overfredningsnævnet, og i § 48 
har man foreslået, at fredningsnævnet får 
en selvstændig kompetence ved siden af 
rigsantikvaren i overensstemmelse med den 
gældende naturfredningslovs § 2. 

Af administrative ændringer kan endelig 
nævnes, at man har fundet det mest hen- 
sigtsmæssigt, at de umiddelbare følger for 
fredningsadministrationen af det fremsatte 
forslag til lov om ændring af lov om revision 
af den kommunale inddeling allerede nu 
indarbejdes i naturfredningsloven, således 
at disse nye bestemmelser træder i kraft 
samtidig med det nævnte lovforslag. 

De øvrige ændringer koncentrerer sig 
omkring almenhedens færdsel og ophold i 
landskabet. 

Med hensyn til ophold og badning på 
private strandbredder er der foreslået en 
mindre udvidelse af afstanden fra beboelses- 
bygninger, hvor ophold ikke må finde sted, 
nemlig fra 40 til 50 m. Endvidere er det 
foreslået, at ejeren af en ejendom, hvorpå 
der findes en beboelsesbygning inden for 
100 m fra strandbredden, kan forlange 
ejendommen overtaget af staten for den 
seneste ejendomsvurdering, såfremt opholds- 
retten medfører væsentlige gener. 

Med hensyn til færdsels- og opholdsretten 
i de private skove er det foreslået, at private 
skove under 5 ha undtages fra den generelle 
bestemmelse om åbning af skovene. 

Jeg kan i denne forbindelse oplyse, at der 
har været tanker fremme .om, at de private 
skove blev åbnet for almenheden ved en 
frivillig generel aftale mellem skovejerne og 
ministeriet for kulturelle anliggender, og det 
er muligt, at der vil fremkomme et konkret 
forslag herom til overvejelse. 

Endelig er der foretaget to modifikationer 
i den bestemmelse, som tidligere åbnede 
udyrkede arealer og græsningsarealer for 
almenhedens færdsel til fods og kortvarigt 
ophold. 

Man har udtaget ordet 홢græsningsarealer" 
af bestemmelsen, og endvidere undtages 
arealer inden for 150 m fra beboelsesbygnin- 
ger. 

Problemerne omkring naturfredningslov- 
givningen er således på ny genstand for det 
høje tings overvejelser. I disse vil under den 
forestående behandling indgå det forslag til 
lov om by- og landzoner, som boligmini- 
steren fremsatte i onsdags. Dette forslag til- 
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[Ministeren for kulturelle anliggender.] 
sigter sammen med nærværende forslag at 
løse de problemer om naturfredningen og den 
almindelig bebyggelsesregulering, som har 
givet så store vanskeligheder. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til, lov om 
statsgaranti for obligationslån optaget af Fær- 
øernes Realkreditinstitut. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 51) 
findes i tidenden sp. 1486). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 114 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om for- 
nyelse af et statspræmieobligationslån. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 50) 
findes i tidenden sp. 1487). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 133 s t e m m e r .  

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- : I 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 홢 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om børne- og ungdomsforsorg. 

(Lovforslaget (nr. 61) findes i tillæg A. 
sp. 1487, fremsættelsen i tidenden sp. 1373); 

Lovforslaget sattes til forhandling. : , v 

Niels Mørk: Da mit partis ordfører; ",].ir. 
Albertsen, for tiden er bortrejst, skal jeg 
fremsætte en enkelt bemærkning til det 
foreliggende lovforslag. Det skal være den, 
at da lovforslaget har tæt forbindelse med 
det i går behandlede lovforslag om ned- 
sættelse af myndighedsalderen, finder jeg 
det rigtigst at henvise lovforslaget til ud- 
valgsbehandling. 

Clara Munck: Heller ikke mit partis ord- 
fører kan være til stede her i dag. Jeg skal 
på hr. Vestergaard Poulsens og den kon- 
servative folketingsgruppes vegne anbefale 
vedtagelsen af det af socialministeren frem- 
satte lovforslag, og jeg kan også tilslutte 
mig ønsket om udvalgsbehandling. 

Eva Beo: Jeg kan også anbefale lovfor- 
slaget på Venstres vegne og tilsige velvillig 
udvalgsbehandling. 

Yalbak: Mit partis ordfører i denne sag 
er syg, så jeg skal'nøjes med at medgive 
lovforslaget et par bemærkninger. 

Lovforslaget er j 0 for det første en kon- 
sekvens af lovforslaget om nedsættelse af 
myndighedsalderen. Nedsættes myndigheds- 
alderen som foreslået, vil efte,rværnsstptten 
blive begrænset med indtil I år, f or'en del 
unge, hvis ikke loven ændres som foreslået., 
Derfor kan vi ; anbefale forslaget om at 
udvide efterværnets støttemuligheder til 
3 âr. Vi kan også : hilse med tilfredshed, 
at ændringen samtidig betyder en udvidelse 
af mulighederne for dem, for hvem :'de 
egentlige børneværnsforanstaltninger op- 
hører inden myndighedsalderen. ! 

Lovforslagets andet sigte er vi også til- 
freds med. Forslaget er en naturlig Jmni- 
sekvens af hele udviklingen i retning af at 
lægge mest mulig vægt på det forebyggende 
arbejde, og det forebyggende tilsynsarbejde 
osv. må derfor også kunne følges op med 
efterværnsforaristàltriingen : v' : 

Vi skal anbefale. i : 

Kurt Brauer: SF skal ikke bryde traditio- '' ' ' , I 
nen i denne sag: også vort partis ordfører er 
forhindret i' at være til stede, og;' jeg skal 
nøjes med at tilsige hurtig og velvillig be-' 
handling. > 홢 , 


